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Drazí bratři a sestry, 

 

žijeme v čase těžkých porodních bolestí. Po celém světě sílí války a rozdělení. Skutečně se 

nacházíme, jak jsem již poznamenal před časem, uprostřed jakési „světové války vedené 

po částech“, což má závažné dopady na život mnoha obyvatel. 

Této bolesti nebyla, žel, ušetřena ani Svatá země, která se od 7. října nachází uprostřed 

spirály nebývalého násilí. Při pohledu na to, co se ve Svaté zemi děje, mi srdce puká tíhou 

tak obrovského rozdělení a tak silné nenávisti. 

Na to, co se v této zemi odehrává, hledí celý svět s obavami a smutkem. Tyto pocity 

zahrnují mimořádnou blízkost a náklonnost vůči národům obývajícím zemi, která byla 

svědkem dějin zjevení. 

Je ale nutné říci i to, že tato válka vyvolala ve veřejném mínění po celém světě také 

rozdělení, které někdy ústí v antisemitismus a antijudaismus. Mohu jen zopakovat to, co 

mnohokrát jasně potvrdili už moji předchůdci: vztah, který nás s vámi pojí, je mimořádný 

a jedinečný – aniž by se tím ovšem zastínil vztah, který církev má k ostatním lidem,  

a závazek vůči nim. Cesta, na kterou se církev vydala s vámi, starobylým lidem smlouvy, 

odmítá veškeré podoby antijudaismu a antisemitismu a jednoznačně odsuzuje všechny 

projevy nenávisti vůči Židům i judaismu jako hřích proti Bohu. My katolíci jsme společně 

s vámi silně znepokojeni hrozivým nárůstem útoků proti Židům po celém světě. Doufali 

jsme, že nové generace budou slýchat jen refrén „už nikdy více“, nyní však vidíme, že cesta 

kupředu vyžaduje stále užší spolupráci při vymýcení těchto jevů. 

Mé srdce je blízko vám, Svaté zemi a všem lidem, kteří ji obývají, Izraelcům i Palestincům. 

Modlím se, aby ve všech zvítězila touha po míru. Chci, abyste věděli, že jste blízcí mému 

srdci i srdci církve. Ve světle mnoha sdělení, která jsem obdržel od různých židovských 

přátel a organizací z celého světa, i ve světle vašeho dopisu, kterého si velice cením, cítím 

touhu ujistit vás o své blízkosti a náklonnosti. Objímám každého z vás, a zvláště ty, kteří 

jsou sžíráni úzkostí, bolestí, strachem, ba dokonce hněvem. 

Tváří v tvář tragédii, jaká se odehrává v posledních měsících, je nesmírně těžké 

formulovat jakákoli slova. Společně s vámi truchlíme nad mrtvými, zraněnými i nad těmi, 

kteří v sobě nesou nějaké trauma, a prosíme Boha Otce, aby svým zásahem ukončil válku 

a nenávist, tyto bludné kruhy ohrožující celý svět. Zvláštním způsobem se modlíme za 

návrat rukojmích, radujeme se z těch, kteří se již vrátili domů, a modlíme se, aby se k nim 

brzy připojili i všichni ostatní. 



Chtěl bych také dodat, že nikdy nesmíme ztratit naději na možnost dosáhnout míru a že 

musíme udělat všechno, abychom ho podporovali, a zároveň odmítnout veškeré podoby 

poraženectví a nedůvěry. Musíme vzhlížet k Bohu, jedinému zdroji jisté naděje. Jak jsem 

řekl už před deseti lety: „Dějiny nás učí, že jen naše síly nestačí. Vícekrát jsme byli blízko 

míru, ale zlý jej různými prostředky dovedl překazit. Proto jsme tady, protože víme 

a věříme, že potřebujeme pomoc Boží. Nezříkáme se vlastní odpovědnosti, ale voláme 

k Bohu v úkonu nejvyšší odpovědnosti tváří v tvář svému svědomí i svým národům. 

Zaslechli jsme povolání a musíme na ně odpovědět: povolání přerušit spirálu nenávisti 

a násilí, povolání přerušit ji jediným slovem, ‚bratře‘. Abychom však toto slovo mohli 

vyslovit, musíme pozvednout oči k nebi a rozpoznat v sobě syny jediného Otce“ 

(Vatikánské zahrady 8. června 2014). 

V časech sklíčenosti jen stěží dokážeme vidět budoucí horizont, kde temnotu nahradí 

světlo, místo nenávisti nastane přátelství a místo války spolupráce. Jako Židé a jako 

katolíci jsme však svědky právě takového horizontu. A musíme jednat, nejprve 

a především ve Svaté zemi, kde chceme společně pracovat na míru a spravedlnosti 

a vykonat všechno pro to, abychom vytvořili vztahy schopné otevřít nové horizonty světla 

pro všechny, Izraelce i Palestince. 

Jako Židé i jako katolíci se musíme zavázat k této cestě přátelství, solidarity a spolupráce 

při hledání způsobů, jimiž lze napravit rozbitý svět, a společně pak kdekoli ve světě, 

a zejména ve Svaté zemi, usilovat o to, abychom znovu obnovili schopnost vidět ve tváři 

každého člověka Boží obraz, k němuž jsme byli stvořeni. 

Ještě musíme společně udělat mnoho pro to, abychom zajistili, že svět, který zanecháme 

těm, kdo přijdou po nás, bude lepší. Jsem si nicméně jistý, že s vědomím tohoto cíle 

můžeme i nadále spolupracovat. 

Bratrsky vás objímám. 

 

FRANTIŠEK 

 


